## النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

27 حزيران (يوليو) 2023 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



خالد حنفي يزور المغرب تحضيرا لمؤتور ومعرض الذمن الغذائي: مواجمة التحديات عبر تعزيز دور القطاع الخاص في اللستثمار في الأمن الغذائي العربي

زار أمين عام اتحاد الغرف العربية، يرافقه مدير عام مجموعة MEA ZONE مساعد الخرافي، المملكة المغربي، حيث التقي رئيس جامعة الغرف المغربية، الحسين عليوي، حيث جرى التباحث في التحضيرات الجارية لتنظيم مؤتمر ومعرض الأمن الغذائي العربي 2023 "الصناعات الغذائية ودورها في تحقيق الأمن الغذائي" في مدينة مراكش في المملكة المغربية، خلال الفترة بين 23-22 سبتمبر، بتنظيم مشترك بين اتحاد الغرف العربية، وجامعة الغرف المغربية للتجارة والصناعة والخدمات، ووزارة التغير المناخي والبيئة في المغرب، ووزارة الدولة للأمن الغذائي المستقبلي في المغرب، وبالتعاون مع الأمانة العامة لجامعة الدول ا العربية، ومكتب ترويج الاستثمار والتكنولوجيا في البحرين في منظمة الأمم المتحدة للتنمية الصناعية (اليونيدو)، والمنظمة العربية للتنمية الزراعية، وشركة Meazone.

وأكّد الأمين العام خلال اللقاء، أنّ "انعقاد المؤتمر يأتي في ظل ما يواجه العالم بأسره والعالم العربي من تحديات في الأمن الغذائي بسبب اثار جائحة كورونا والحرب في اوكرانيا والتغير المناخي، ما أدى إلى تِدهور مستويات الأمن الغذائي العالمي. إذ تشير آخر الاحصائيات أن هناك 868 مليون شخص لا يملكون ما يكفيهم من الغذاء، فيما تم اعتبار 25 دولة حول العالم في أوضاع متدهورة وشديدة الخطورة. وقد ساهم الارتفاع الكبير في أسعار الأسمدة الزراعية في انخفاض إنتاج المحاصيل عبر أنحاء العالم. حيث يعتبر سكان الدول النامية من الأكثر معاناة من ارتفاع أسعار الغذاء، خصوصا في إفريقيا والعالم العربي، حيث قسم كبير من الدخل ينفق على الأغذية".

وثمن الدكتور خالد حنفي النهضة التنموية والاقتصادية التي تشهدها

المملكة المغربية، وما أحرزته من تقدم كبير في المجالات الزراعية وخاصة الغذائية منها "حيث تمتاز المملكة المغربية بمقومات هامة في الزراعة والثروة الحيوانية والسمكية والتصنيع الغذائي بفضل تربتها الزراعية الخصبة وقاعدتها الصناعية المتطورة وموقعها الاستراتيجي وشبكة مواصلاتها المتطورة، مما يؤهلها للعب دور هام في تنويع الإنتاج والتسويق، فضلا عن أهميتها كمحور لوجستي أساسي للتصنيع والتصدير على المستويين العربي والأجنبي".

**Union of Arab Chambers** 

وتابع: ينعقد المؤتمر استكمالاً للمؤتمرات السبع السابقة التي نظمها اتحاد الغرف العربية في إطار جهوده المتواصلة لتعزيز دور القطاع الخاص العربي في الاستثمار في تحقيق الأمن الغذائي العربي استنادا إلى المفاهيم والتكنولوجيا الحديثة، والى الدينامية التي يمتاز بها القطاع الخاص وقدرته على مواكبة التطورات في مجالات الاستدامة والتكنولوجيا لتعزيز الإنتاج والسلامة الغذائية.

والتقى أمين عام الاتحاد، خلال جولته في مدينة مراكش المغربية، كل من رئيس غرفة مراكش كمال بن خالد، ووالي جهة مراكش – أسافي كريم قسي حلو .

ونوّه الأمين العام خالد حنفي خلال اللقاءات إلى أنّ اختيار مراكش لانعقاد مؤتمر ومعرض الأمن الغذائي فيها بحكم الموقع الاستراتيجي الذي تتمتّع به المدينة "حيث تتوفر المدينة على شبكة مواصلات وطرق حديثة، وفيها سكة حديد ومطار دولي هو الثاني على مستوى المغرب من حيث حركة المسافرين. كما أنّها وجهة سياحية مميّزة والقطاع العقاري فيها ناشط جدّا، هذا إلى جانب أنّ التطوّر الحاصل في شبكة الطرق التي تصل بين مراكش، وكلِّ من: المطار، ومدينة

أكادير، والدار البيضاء قد لعب دوراً مهماً في دعم هذا القطاع، وبالتالي استقطاب أعداد كبيرة من المستثمرين". ومن مراكش انتقل أمين عام الاتحاد إلى عاصمة المملكة المغربية

الرباط حيث أجرى لقاءات ومباحثات مع كل من رئيس مجلس المستشارين (الشيوخ) و (البرلمان) السيد النعم ميارة، ووزير التجارة والصناعة المغربي المهندس رياض مزور.













Khaled Hanafi visits Morocco in preparation for the Food Security Conference and Exhibition: Facing Challenges by Enhancing the Role of the Private Sector in Investing in Arab Food Security

The Secretary-General of the Union of Arab Chambers, accompanied by the Director General of the MEA ZONE Group, Musaed Al-Kharafi, visited the Kingdom of Morocco, where he met with the President of the University of Moroccan Chambers, Al-Hussein Alioui. They discussed the ongoing preparations for the organization of the Arab Food Security Conference and Exhibition 2023 "Food Industries and their Role in Achieving Food Security" in Marrakech in the Kingdom of Morocco, during the period between September 22-23. Jointly organized by the Union of Arab Chambers, the University of Moroccan Chambers of Commerce, Industry, and Services, the Ministry of Climate Change and Environment in Morocco, Ministry of State for Future Food Security in Morocco. In cooperation with the General Secretariat of the League of Arab States, the Investment and Technology Promotion Office in Bahrain at the United Nations Industrial Development Organization (UNIDO), Arab Organization for Agricultural Development, and Meazone.

During the meeting, the Secretary-General stressed, "The convening of the conference comes in light of the challenges facing the whole world and the Arab world in food security due to the effects of the Corona pandemic, the war in Ukraine and climate change, which led to the deterioration of global food security levels. According to the latest statistics, 868 million people do not have enough food, while 25 countries around the world have been considered in deteriorating and high-risk situations. The surge in agricultural fertilizer prices has contributed to lower crop production around the world. Residents of developing countries suffer the most from high food prices, especially in Africa and the Arab world, where a large part of income is spent on food."

Dr. Khaled Hanafi praised the development and economic

renaissance witnessed by the Kingdom of Morocco, and the great progress it has made in the agricultural fields, especially food, "where the Kingdom of Morocco is characterized by important elements in agriculture, livestock, fisheries, and food processing thanks to its fertile agricultural soil, advanced industrial base, strategic location, and advanced transportation network. Which qualifies it to play an important role in diversifying production and marketing, as well as its importance as a basic logistical hub for manufacturing and export at the Arab and foreign levels."

He continued: The conference is held as a continuation of the previous seven conferences organized by the Union of Arab Chambers as part of its continuous efforts to enhance the role of the Arab private sector in investing in achieving Arab food security based on modern concepts and technology. The dynamism of the private sector and its ability to keep pace with developments in the fields of sustainability and technology to enhance production and food safety.

During his tour in Marrakech, Morocco, the Secretary General of the Union met with the President of the Marrakech Chamber Kamal bin Khaled, and the Governor of the Marrakech-Assafi region, Karim Kassi Helou.

Secretary-General Khaled Hanafi noted during the meetings that the choice of Marrakech to hold the Food Security Conference and Exhibition was due to the city's strategic location. "The city has a network of transportation and modern roads, and it has a railway and an international airport that is the second in Morocco in terms of passenger traffic. It is also a distinguished tourist destination and the real estate sector is very active in it, in addition to the development taking place in the road network that connects Marrakesh, and each of: the airport, the city of Agadir, and

Casablanca has played an important role in supporting this sector, and thus attracting large numbers of investors." From Marrakech, the Secretary General of the Union moved to the capital of the Kingdom of Morocco, Rabat,

where he held meetings and talks with the President of the House of Councilors (Senate) and (Parliament), Mr. Naam Mayara, and the Moroccan Minister of Trade and Industry, Eng. Riad Mezour.









